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Nyomtatott és online sajtó 
 

    

Szijjártó Péter: az ukrán hatóságok válasza nem tartalmaz előrelépést a 

kárpátaljai magyarok jogait illetően 
2024. március 5. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Mandiner, Index.hu, 

HírTV, PestiSrácok.hu, origo.hu 

Az ukrán kormány által küldött válaszdokumentum nem tartalmaz semmifajta előrelépést a 

kárpátaljai magyar kisebbség 2015 előtti jogainak teljes körű helyreállítására vonatkozóan - 

közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter kedden Budapesten. A Külgazdasági és 

Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető a Gazdasági Együttműködési és 

Fejlesztési Szervezet (OECD) főtitkárával közösen tartott sajtótájékoztatóján újságírói kérdésre 

válaszolva arra emlékeztetett, hogy ukrán kollégájával folytatott januári tárgyalásán is 

egyértelművé tette a magyar elvárásokat ez ügyben, azaz hogy vissza kell állítani a kárpátaljai 

kisebbség korábbi, időközben fokozatosan leépített jogait. Ennek kapcsán tudatta, hogy 

átadtak egy dokumentumot, amely tizenegy pontban foglalja össze, hogy milyen döntések 

lennének szükségesek ehhez ukrán oldalon. "Extrát nem kérünk, csak azokat a jogokat adják 

vissza, amelyekkel már rendelkeztek a kárpátaljai magyarok" - fogalmazott. "Sajnos azt kell 

megállapítani, hogy az ukrán kollégák által nekünk megküldött válaszdokumentum nem 

tartalmaz semmifajta előrelépést ezen a téren" - mutatott rá. 

 

A nemzeti együttműködés erősítésére írt ki pályázatokat a Miniszterelnökség 
2024. március 5. – MTI, M1, Kossuth Rádió, hirado.hu, Magyar Hírlap, Felvidék.ma, 

Körkép.sk, Vajma.info, Népszava 

Az idei esztendő az együttműködő nemzet éve, ennek jegyében 3 milliárd forint értékben írt ki 

pályázatokat Kárpát-medencei és a diaszpórában tevékenykedő szervezetek számára a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkársága - közölte az államtitkárság 

vezetője az M1 aktuális csatorna kedd reggeli műsorában. Potápi Árpád János hozzátette, a 

harmadik pályázat forrásait magyarországi önkormányzatok vehetik igénybe a külhoni 

testvérkapcsolatok erősítésére. A pályázatokat április 3-ig nyújthatják be a szervezetek, és 

március 15-én indulhat az elnyert források nyomán a programok megvalósítása - ismertette. 

Felidézte: a 2010-ben létrejött államtitkárság célja, hogy békés eszközökkel egyesítse a 

nemzetet a Kárpát-medencében, és megszólítsa a világ különböző pontjain élő diaszpórát. Az 

államtitkár a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című műsorában úgy vélekedett, hogy 

az elmúlt esztendők eredményeinek is köszönhetően mára egységes Kárpát-medencéről 

beszélhetünk, ha oktatásra, kultúrára, sportra, civil szervezetek működésére gondolunk. 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/03/05/szijjarto-peter-az-ukran-hatosagok-valasza-nem-tartalmaz-elorelepest-a-karpataljai-magyarok-jogait-illetoen
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/03/05/szijjarto-peter-az-ukran-hatosagok-valasza-nem-tartalmaz-elorelepest-a-karpataljai-magyarok-jogait-illetoen
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/03/05/a-nemzeti-egyuttmukodes-erositesere-irt-ki-palyazatokat-a-miniszterelnokseg
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Március 15-étől erdélyi városokban is látható a Most vagy soha! című film 
2024. március 5. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap,  

Erdélyben is látható lesz március 15-étől a Most vagy soha! című film - közölték az MTI-vel a 

vetítések szervezői, a Taylor Projects és A Vándormozi. Mint közleményükben írták, az új 

Petőfi-film a magyar költészet egyik legkiemelkedőbb alakjának állít emléket, és a költőnek a 

Habsburg-uralom elleni szabadságharcban betöltött szerepét is bemutatja. Az alkotást a 

március 14-i magyarországi premier hetében Nagyváradon, Temesváron, Szatmárnémetiben, 

Kolozsváron, Marosvásárhelyen, Csíkszeredában és Sepsiszentgyörgyön is vetítik a mozik. A 

közlemény szerint a filmet olyan partiumi és erdélyi településekre is eljuttatják, ahol nincs 

mozi. Ilyenek a többi között Székelyhíd, Nagyszalonta, Székelyudvarhely, Kézdivásárhely és 

Székelykeresztúr. A vetítések kezdési időpontja "stílusosan" 18.48 óra - írták a forradalom 

kitörésének évszámára utalva. 

 

Kelemen Hunor: még Iliescuban is jobban bíztak a magyarok, mint most 

Iohannisban 

2024. március 5. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A romániai magyarok 80 százaléka korábban Klaus Iohannisra szavazott, de mára jelentősen 

csökkent a közösség bizalma az államfőben – jelentette ki hétfő este Kelemen Hunor, az 

RMDSZ elnöke. A szövetség elnökét a realitatea Tv műsorában arról kérdezték, hogy erdélyi 

szászként Klaus Iohannis tett-e valamit a mandátumai alatt az őt támogató magyar 

közösségért. A politikus kijelentette, hogy a részletes mérleg elkészítése időigényes lenne, de 

annyi bizonyos, hogy a romániai magyarok elégedetlenek az államfővel. „Azt látom (...), hogy a 

Iohannishoz való hozzáállás megváltozott. A magyar szavazatok több mint 80 százalékát 

megkapta 2014-ben, amikor Victor Pontával versengett. Nagy volt iránta a bizalom” – 

jelentette ki Kelemen, aki szerint még Ion Iliescuban is jobban bíztak annak idején a magyarok, 

mint most Klaus Iohannisban.  

 

Kelemen Hunor: volt szekusok provokálták ki az 1990 márciusi marosvásárhelyi 

eseményeket  
2024. március 5. – Krónika, szekelyhon.ro 

Az 1990. márciusi marosvásárhelyi eseményeket a volt szekusok provokálták ki, akiknek 

ürügyre volt szükségük, hogy kiszabaduljanak abból a szorongatott helyzetből, amelybe a 

forradalom után belekerültek – jelentette ki hétfő este Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke. A 

Realitatea Tv-nek nyilatkozva a politikus kifejtette: létezik egy dosszié arról, hogy kik voltak 

azok a személyek, akik a március 15-e előtti napokban kiprovokálták a halálos áldozatokat is 

követelő sajnálatos eseményeket. Nincs kétségem afelől, hogy a volt szekusok álltak a 

Marosvásárhelyen történtek hátterében” – idézte Kelemen televíziós nyilatkozatát az Agerpres 
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https://hirado.hu/extra/kultura/cikk/2024/03/05/marcius-15-etol-erdelyi-varosokban-is-lathato-a-most-vagy-soha-cimu-film
https://kronikaonline.ro/belfold/kelemen-hunor-meg-iliescuban-is-jobban-biztak-a-magyarok-mint-most-iohannisban
https://kronikaonline.ro/belfold/kelemen-hunor-meg-iliescuban-is-jobban-biztak-a-magyarok-mint-most-iohannisban
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kelemen-hunor-volt-szekusok-provokaltak-ki-az-1990-marciusi-marosvasarhelyi-esemenyeket
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kelemen-hunor-volt-szekusok-provokaltak-ki-az-1990-marciusi-marosvasarhelyi-esemenyeket
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hírügynökség. Kérdésre válaszolva az RMDSZ elnöke kijelentette, hogy a szélsőséges erők ma 

valós veszélyt jelentenek Romániában. Ezek a pártok szerinte az egymásra tevődő válságok 

után mindenütt megerősödtek Európában, mert az emberek elvesztették a bizalmukat a 

politikai „fősodorban”. „A rendszerellenes pártok kihasználják az emberek haragját, 

elégedetlenségét, és természetesen többet ígérnek, mint amit teljesíteni tudnak” – mondta a 

szövetség elnöke.  

 

RMDSZ: Megakadályoztuk az AUR magyarok ellen irányuló újabb támadását 
2024. március 5. – maszol.ro 

Az AUR újabb magyarellenes és magyar nyelv ellenes támadását sikerült ma a szenátusban 

megakadályozni – jelentette be Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője. „A 

nacionalista párt megakadályozta volna a Hivatalos Közlöny magyar nyelvre fordítását, a 

szenátus plénuma azonban elutasította a próbálkozást. A javaslatról a képviselőháznak is 

döntenie kell, az RMDSZ ott is megvédi az erdélyi magyar kisebbség jogait, a magyar nyelvi 

jogokat” – idézte az RMDSZ-es szenátort a szövetség sajtóközleménye. Mint ismeretes, a 

Hivatalos Közlönyben egyebek között törvények, kormányrendeletek, miniszteri rendeletek 

jelennek meg, az RMDSZ pedig törvényben szentesítette 1998-ban a romániai magyar közösség 

számára azt a jogot, hogy a magyarságot érintő jogszabályok magyarul is elérhetőek legyenek. 

A Hivatalos Közlöny fordítását számos erdélyi alapítvány, vállalkozó használja, anyanyelvükön 

férhetnek hozzá jogszabálytervezetekhez az erdélyi magyarok, mutatott rá a Cseke Attila. 

 

Többnapos rendezvénysorozattal készülnek a nemzeti ünnepre 

Sepsiszentgyörgyön 
2024. március 5. – maszol.ro 

Két koncerttel, illetve Szijjártó Péter magyar külügyminiszter, Kelemen Hunor RMDSZ elnök 

és Antal Árpád polgármester beszédével, valamint diákoknak szánt kincskereső versennyel 

készül idén Sepsiszentgyörgy a nemzeti ünnepre. Többnapos rendezvénysorozattal 

emlékeznek meg idén az 1848-1849-es forradalom és szabadságharcra a történelmi esemény 

176. évfordulóján. A március 15-i ünnepi hangulatot a hagyományos díszfelvonulás, 

koszorúzások és a 16 órától kezdődő főtéri műsor teszi emlékezetessé. Idén Szijjártó Péter, 

Magyarország külgazdasági és külügyminisztere tolmácsolja az anyaország üzenetét, valamint 

Kelemen Hunor szövetségi elnök is megosztja ünnepi gondolatait.  

 

Újraválasztották dr. Pálfi Józsefet a nagyváradi PKE rektorának 
2024. március 5. – erdon.ro 

Rektorválasztási napot tartottak kedden a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetemen (PKE), 

melynek keretében titkos szavazással az erre jogosult testület tagjai (főállású oktatók, illetve a 

diákság képviselői) ismét bizalmat szavaztak a regnáló intézményvezetőnek, dr. Pálfi 

Józsefnek, aki egyedüli jelöltként pályázhatta meg újból a tisztséget. A hetvenegy tagot 

számláló grémimumból ötvenketten voltak jelen, és ötven igen szavazatot számoltak össze. 

Pálfi József lapunknak ezzel kapcsolatban azt nyilatkozta: véleménye szerint egy hosszabb, 
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https://maszol.ro/belfold/RMDSZ-Megakadalyoztuk-az-AUR-magyarok-ellen-iranyulo-ujabb-tamadasat
https://maszol.ro/belfold/Tobbnapos-rendezvenysorozattal-keszulnek-a-nemzeti-unnepre-Sepsiszentgyorgyon
https://maszol.ro/belfold/Tobbnapos-rendezvenysorozattal-keszulnek-a-nemzeti-unnepre-Sepsiszentgyorgyon
https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2024/03/ujravalasztottak-dr-palfi-jozsefet-a-nagyvaradi-pke-rektoranak
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következetesen és jól végzett munka eredményeképpen döntöttek úgy a kollégái, hogy tovább 

folytathatják együtt. Az elmúlt esztendőben ugyanis sikerült az egyetemet stabilizálni, új 

szakokat indítani, fontos elképzeléseket megvalósítani. És talán, ami a legfontosabb, az az, 

hogy sikerült beállítani a felsőoktatásban és egyéb téren is egy olyan status quot, amelyik mind 

a társadalom irányába, mind pedig a felső- és középoktatás, valamint a politikum felé egy 

normális egyensúlyt biztosít a PKE számára. 

 

Akadályokba ütközik Erdélyben a családfakutatás, digitalizálniuk kellene az 

egyházaknak az anyakönyveket  
2024. március 5. – Krónika 

Immár húsz éve foglalkozik családfák kutatásával a magyarországi Hidvéghy Norbert, akinek 

munkája okán bőven van tapasztalata az erdélyi családok múltjának feltérképezésével, hiszen 

rengeteg erdélyi szálat kell kibogoznia. A genealógus a felmerülő nehézségekről, 

megoldásokról, és a sikerekről, érdekességekről nyilatkozott a Krónikának. Hidvéghy Norbert 

azt mondta: fontosnak tartja azt a javaslatot tenni az egyházak felé, hogy minden anyakönyvet 

digitalizáljanak. „Fotózzák le az összes anyakönyveiket, most már le lehet menteni bármennyi 

példányban a digitális fényképeket. Ha mondjuk leég egy templom, vagy eláznak a könyvek, 

akkor megsemmisülnek az anyakönyvek, de ha megvannak digitális formában, megmaradnak 

örökre. Jó, ha megőrzik az egyházközségek ezt az anyagot egy belső szerveren vagy egy 

számítógépen” – hívta fel a figyelmet Hidvéghy Norbert.  

 

Antal Árpád: „nem szélsőséges üzenetekkel tudod megszerezni a székelyföldi 

szavazatokat” 
2024. március 5. – maszol.ro 

A sepsiszentgyörgyi románok inkább az RMDSZ-re szavaznak, mint az Románok Egyesüléséért 

Szövetségre (AUR), szélsőséges politikával nem lehet szavazatok nyerni Székelyföldön – 

mondta Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere hétfőn, a Prima News-nak adott 

interjúban. A háromszéki elöljáró kijelentette, hogy az általuk végzett közvéleménykutatásból 

az derül ki, hogy a város román lakossága nagyobb arányban szavaz az RMDSZ-re, mint az 

AUR-ra, ami azt mutatja, hogy a bukaresti politikusok tévesen ítélik meg a térség románságát. 

„Nem szélsőséges üzenetekkel tudod megszerezni a székelyföldi szavazatokat” – jelentette ki 

Antal Árpád. Azt is mondta, hogy veszélyesnek tartja az AUR-t Románia demokráciájára nézve, 

ugyanakkor felméréseik alapján Székelyföldön nincs esélyük arra, hogy bekerüljenek a helyi 

vagy a megyei tanácsba. „A székelyföldi románok együtt élnek a magyarokkal. Nincs szükségük 

olyan olcsó szélsőségességre, mint amivel az AUR jön” – hangsúlyozta a háromszéki RMDSZ-

es városvezető. 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/akadalyokba-utkozik-erdelyben-a-csaladfakutatas-javaslat-az-egyhazaknak-digitalizaljak-anyakonyveiket
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/akadalyokba-utkozik-erdelyben-a-csaladfakutatas-javaslat-az-egyhazaknak-digitalizaljak-anyakonyveiket
https://maszol.ro/belfold/Antal-Arpad-nem-szelsoseges-uzenetekkel-tudod-megszerezni-a-szekelyfoldi-szavazatokat
https://maszol.ro/belfold/Antal-Arpad-nem-szelsoseges-uzenetekkel-tudod-megszerezni-a-szekelyfoldi-szavazatokat
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Forró: Az államfő törvény-előterjesztői jogkörrel is rendelkezhetne 
2024. március 5. – Ujszo.com 

Erősebb jogkörei is lehetnének az államfőnek, például törvénytervezeteket is a parlament elé 

terjeszthetne – mondta a TASR-nek adott interjúban Forró Krisztián államfőjelölt. Szerinte az 

államfő feladata összefogni a társadalmat, és közvetíteni a kormány és az ellenzék között. A 

TASR az összes államfőjelölttel interjút készít. Ön szerint mi a szlovák államfő legfontosabb 

feladata? Összefogni a társadalmat. Az árkok betemetése, a további mélyítésük helyett. Az 

államfő mely jogkörét tartja a legfontosabbnak, és melyiket a legkevésbé? Mivel Szlovákiában 

az államfőnek rendkívül erős felhatalmazása van, amelyet közvetlenül a választóktól kap, úgy 

vélem, még erősebb jogkörökkel is rendelkezhetne. Például törvény-előterjesztői jogköre is 

lehetne. Egyes pártok a parlamenti választási rendszer módosítását javasolják. Helyesnek 

tartja ezt az elképzelést? Úgy vélem, a régiók hangja nem elég erős a parlamentben. Amint 

megválasztanak valakit képviselőnek, rögtön Pozsonyból (Bratislava) kezdi nézni az országot, 

gyorsan megfeledkezik a régiókról. Támogatnék egy olyan módosítást, amely felerősítené a 

régiók és a nemzetiségi közösségek hangját. 

 

EPP? EPP! 
2024. március 5. – Ma7.sk 

Gyimesi György, a Magyar Szövetség alelnöke a Plus 7 Dní Karty na stôl c. műsorában arról 

beszélt, javasolni fogja a párt kiléptetését az Európai Néppártból (EPP). Tette mindezt az EPP 

március 6-7-ei bukaresti kongresszusa előtt, politikai haszonszerzésből, populizmusát csúcsra 

járatva, a felvidéki magyar közösség érdekeit súlyosan sértve. A Magyar Szövetség EPP-ből való 

kiléptetésére vonatkozó javaslat több mint bűn; súlyos hiba. Gyimesi nem először nyilvánul 

meg populista módon az európai politika, és különösen az EPP kapcsán. Januárban a 

Facebook-oldalán egy olyan karikatúrát tett közzé, amelyen az Európai Bizottság elnökét, az 

EPP várható csúcsjelöltjét, Ursula von der Leyent egyenruhában, kék alapon sárga 

horogkeresztes karszalaggal ábrázolják. Az EPP élesen elhatárolódott tagpártjuk alelnökének 

megnyilvánulásától. 

 

Somogyi Alfréd: A magyarok egyenjogúságát ne csak elvárjuk, tegyünk is érte 
2024. március 5. – Ma7.sk 

A következő napokban ismert felvidéki személyiségeket szólítunk meg, miért tartják fontosnak, 

hogy részt vegyenek az államfőválasztáson. Somogyi Alfrédot, a Selye János Egyetem 

Református Teológiai Karának dékánját kérdeztük. Azért tartom fontosnak részt venni az 

elnökválasztáson, mert amikor arról beszélünk, hogy a felvidéki magyar ember is legyen 

egyenjogú és államalkotó tényező, akkor ezt ne csak elvárjuk a döntéshozóktól, hanem mi 

magunk is tegyünk érte. Úgy gondolom, az első fordulóban a várható esélyek ellenére pontosan 

emiatt kell részt vennem, és kifejeznem a véleményemet. Nem beszélve arról, hogy az első 

fordulóban egészen biztos, hogy minden felvidéki magyar ember egy magyar jelöltre is 

leadhatja a voksát. A második fordulóban erre valószínűleg már nem lesz lehetőségünk. 
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Áprilisban befejeződik a csejtei Draskovich-kastély felújítása 
2024. március 5. – Ma7.sk 

Várhatóan április első felében befejeződik a vágújhelyi (Nové Mesto nad Váhom) járásbeli 

Csejte (Čachtice) községben álló Draskovich-kastély felújítása – tájékoztatott pénteken 

Jaroslav Baška, a Trencsén Megyei Önkormányzat elnöke. A megyeelnök tájékoztatása szerint 

a rekonstrukció már befejeződött, és megkezdődött a kastély körüli kert revitalizációja. 

Március 10-e körül kezdik meg a kiállítótermek berendezését, ezt a munkát április közepéig 

befejezik. „A turisztikai információs központot március 15-ig berendezik, a kávézó 

működtetésére március 21-ig várják az ajánlatokat" - tette hozzá Baška. A trencséni 

múzeumhoz tartozó felújított épületben turisztikai-információs és kulturális központ, új 

kiállítótermek lesznek, ünnepségek, esküvők megtartására is lehetőség lesz. 

 

Kazinczy, Móra Ferenc és az erdő volt a témája a 2024 évi Ferenczy István 

Országos Képzőművészeti Versenynek 
2024. március 5. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

2024-ben a Csemadok Országos Tanácsa megbízásából 22. alkalommal hirdette és szervezte 

meg a Csemadok Rimaszombati Területi Választmánya a Ferenczy István Országos 

Képzőművészeti Versenyt a Gömör-Kishonti Művelődési Központ és a Tompa Mihály 

Református Oktatási Központ közreműködésével. Tóth Csilla, a Csemadok Rimaszombati 

Területi Választmányi elnöke tájékoztatása szerint, ebben az évben három téma közül 

választhattak a versenyzők, s már szinte hagyomány, hogy a témák között mindig van olyan, 

amely valamilyen aktualitással bír. Nem volt ez másként az idén sem, a magyar irodalom két 

jeles egyénisége előtt tisztelegtek két megadott témával. Az első téma Kazinczy Ferenc író, 

költő, a nyelvújítás vezéralakjához kapcsolódott születésének 265. évfordulója alkalmából, az 

ő portréját készíthették el a versenyzők. A második témával Móra Ferencre kívántak emlékezni 

születésének 145. illetve halálának 90. évfordulója alkalmából. Az író műveihez készíthettek 

illusztrációs rajzokat a versenyzők. 

 

Öt évvel ezelőtt indult el Esterházy János boldoggá avatási eljárásának folyamata 
2024. március 5. – Ma7.sk 

A 2019-ben elindított boldoggá avatási eljárás alkalmából, és Esterházy János születésének és 

halálának márciusi évfordulói tiszteletére (1901. március 14. Nyitraújlak – 1957. március 8. 

Mírov), megemlékezésekre kerül sor a Felvidéken, Csehországban, Lengyelországban és az 

anyaországban. A lengyelországi megemlékezésről a Felvidék.ma-nak Molnár Imre történész, 

Esterházy-kutató számolt be, aki a március hónap második napján Krakkóban emlékezett az 

öt évvel ezelőtt történt eseményre. A krakkói érsekség, illetve Isten szolgája Esterházy János 

boldoggá avatási perének közelmúltban kinevezett vice-posztulátora, Józef Luciyszyn lazarista 

szerzetes atya kezdeményezésére került sor hálaadó szentmisére a krakkói Isteni Irgalmasság 

Bazilika Szent Fausztina kápolnájában. 
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https://ma7.sk/tajaink/aprilisban-befejezodik-a-csejtei-draskovich-kastely-felujitasa
https://felvidek.ma/2024/03/kazinczy-mora-ferenc-es-az-erdo-volt-a-temaja-a-2024-evi-ferenczy-istvan-orszagos-kepzomuveszeti-versenynek/
https://felvidek.ma/2024/03/kazinczy-mora-ferenc-es-az-erdo-volt-a-temaja-a-2024-evi-ferenczy-istvan-orszagos-kepzomuveszeti-versenynek/
https://felvidek.ma/2024/03/ot-evvel-ezelott-indult-el-esterhazy-janos-boldogga-avatasi-eljarasanak-folyamata/
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Dr. Pásztor Bálint: Befejeződött a tisztújítás, a munkára tudunk összpontosítani 
2024. március 5. – PannonRTV 

Befejeződött a tisztújítás a Vajdasági Magyar Szövetségben, most már a munkára tudunk 

összpontosítani - nyilatkozta dr. Pásztor Bálint a Közügyek című hírháttérműsorunkban. A 

VMSZ elnöke kiemelte, a párt alelnökeiként régi, de új személyeket is megszavaztak a hétfői 

ülésen. Dr. Pásztor Bálint, elnök, VMSZ: „A közgyűlés az elnököt és az 50 tagú tanácsot 

választja meg. Ez történt meg szombaton Zentán, és szintén Zentán hétfőn este alakult meg a 

tanács, és választotta meg azokat a tisztségviselőket, amelyeket a tanácsnak kell 

megválasztania. Ezek pedig a tanács elnöke, Tóbiás József személyében Adáról, Szatmári 

Adrián Topolyáról, a tanács elnökhelyettese. A három alelnököt is megválasztotta a tanács 

egyhangúlag, az én javaslatomra. 

 

Ami mindennél többet ér 
2024. március 5. – Magyarszo.rs 

Fejsztámer Róbert, Magyarkanizsa község polgármestere kedden délelőtt meglátogatta az év 

első újszülötteit, Lillát Oromhegyesen, Leventét pedig Magyarkanizsán. Ezúttal sem ment üres 

kézzel, sőt, képviselő-testületi határozat alapján megnövelték az év első babáinak szánt 

támogatást és a babacsomag összegét is. Ennek értelmében mindkét család 80 ezer dinárt 

kapott kézhez, plusz a babacsomag is jár nekik, aminek minden bizonnyal meg is lesz a helye. 

A kicsik születése Oromhegyesen és Magyarkanizsán is nagyon nagy örömet hozott, és az 

ajándékért is nagyon hálásak voltak. Az oromhegyesi családnál, Horváth Kláránál és Börcsök 

Tibornál hatalmas boldogság volt Lilla érkezése, aki harmadik kislányként bővítette a 

gyermekek számát. Az anyuka elmondta, hogy a kislány január harmadikán született. 

 

41 napirendi pontot vitattak meg az újvidéki Városi Képviselő-testület ülésén 
2024. március 5. – PannonRTV 

Szó volt a város rendezési terveiről, a köztisztasági-kommunális vállalat szeméttárolóinak 

beszerzéséről és elhelyezéséről, valamint az új városi ombudsman kinevezéséről is tárgyaltak a 

városi képviselők. Stevana Subićot javasolták Újvidék polgári jogvédőjének. A napirendi 

pontok között szerepelt még a Telep városnegyedben tervezett park kialakításáról szóló 

tervezet, de Újvidék és Belcsény között egy zöldövezetet alakítanának ki, míg Pétervárad 

belvárosát sétálóövezetté alakítanák. A tervek szerint a Limán városrészben egy új templomot 

és a razzia áldozatainak emlékére egy emlékközpontot is kiépítenének. Ezen kívül új 

kerékpárutak, óvodák és sétányok kialakítását is kezdeményezték.  
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https://pannonrtv.com/rovatok/politika/dr-pasztor-balint-befejezodott-tisztujitas-munkara-tudunk-osszpontositani
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/magyarkanizsa/a.305033/Ami-mindennel-tobbet-er
https://pannonrtv.com/rovatok/onkormanyzatok/41-napirendi-pontot-vitattak-meg-az-ujvideki-varosi-kepviselo-testulet
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Barátságfutamot szerveznek gyermekeknek és felnőtteknek Szabadkán 
2024. március 5. – PannonRTV 

A futam négy eseményt és időpontot foglal magába. Az első versenyre március 24-én kerül sor 

a kelebiai erdőben, a másodikat június 2-án szervezik meg a városi lóversenypályán, a 

harmadikat október 5-én Palicson tartják, míg az utolsót december 22-én a makkhetesi 

erdőben. A felnőtt- és a gyermekfutamokra is a Szabadkai Barátság Futam, vagyis a Subotička 

Liga Drugarstva Facebook-oldalán lehet jelentkezni. 18 éves kor alatt ingyenes a részvétel, a 

felnőtteknek szimbolikus összeget határoznak majd meg. Az amatőr, kezdő és profi futókat 

egyaránt várják, vagyis minden természetszerető embert - emelte ki a Szabadkai Futók 

Egyesületének elnöke. Darko Đurović hozzátette, önkéntesek jelentkezését is várják, akik a 

futamoknál segédkeznének. Minden kategóriában, minden futam alkalmával 

eredményhirdetés is lesz. 

 

Plakátkiállítás a Népkörben 
2024. március 5. – PannonRTV 

Boros György kilencvenedik születésnapja alkalmából tematikus kiállítást szerveztek a Népkör 

Magyar Művelődési Központ Körgalériájában. Az 1972 és 1989 között készült színházi 

plakátjait állították ki. Boros György grafikusként évekig dolgozott a Szabadkai 

Népszínházban, a Szabadkai Gyermekszínházban és a belgrádi Boško Buha Színházban. 

Plakátjai a hetvenes években még szitanyomással készültek. A most készült válogatás a 

negyven éves gyűjtemény egyes darabjait mutatja be. Boros György, grafikus: „Ha nézzük ezt a 

plakáttervezés fejlődését, őrült nagy fejlődés van, ez ami itt van, úgyis mondhatnánk, hogy az 

ókor. Itt kezdődött valahol a plakát.” 

 

Festő szakkör Kishegyesen 
2024. március 5. – Magyarszo.rs 

A kishegyesi Petőfi Sándor Művelődési Egyesület nemrég átadott emeleti termében 

szombatonként a festő szakkör tart foglalkozásokat, amelyeket Kormos Róbert festőművész 

vezet, s úgy véli, ezek az alkalmak feltöltik őt is, nem csak a résztvevőket. Lapunknak elmesélte 

azt is, hogy meghatározó élmény volt számára, amikor másfél éve megkeresték a 

bácsfeketehegyi Izida Anya- és Gyermekvédelmi Egyesületből azzal a kéréssel, hogy sérült és 

fogyatékkal élő gyerekeknek tartson oktatást. Azóta minden péntek délelőtt tart foglalkozást, 

és úgy érzi, hogy ez kellő bátorságot adott számára ahhoz, hogy szakkört indítson más 

településeken is. Nagyon szeretek az Izidában, feltölt. Az oktatás ötletét valójában abból 

merítettem, hogy emlékszem, hogy fiatalként nekem is milyen nehéz volt tanulni valakitől, 

igazából nem nagyon volt rá se alkalom se lehetőség. 
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https://pannonrtv.com/rovatok/sport/baratsagfutamot-szerveznek-gyermekeknek-es-felnotteknek-szabadkan
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/plakatkiallitas-nepkorben
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/kishegyes/a.305036/Festo-szakkor-Kishegyesen
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A munkácsiak Schink Istvánt választották az Év Emberének 
2024. március 5. – KISZo.net 

A Munkács SOS Facebook-csoportban lezajlott szavazás szerint a Munkácsi 3. Számú II. 

Rákóczi Ferenc Középiskola igazgatója lett az Év Embere 2023-ban. Schink Istvánra 1448-an 

szavaztak (41 százalék). Az intézményvezető ezzel megelőzte a második helyen végző állatvédő 

önkéntest, Marina Szipenyt, és a Kjokusin karatebajnok Anna Turcsenkót, aki a harmadik 

helyet szerezte meg. Ez már a harmadik alkalom, hogy a Munkács SOS platformon 

megrendezésre került ez az egyedülálló online verseny, amelyben nem csak a csoport tagjai, 

hanem a Latorca-parti város minden lakója részt vehetett. 

 

Vetőmagok a KMKSZ közreműködésével a kárpátaljai gazdálkodók számára 
2024. március 5. – Karpat.in.ua 

A KMKSZ kezdeményezésére és a Magyar Nemzeti Agrárkamara Jász-Nagykun-Szolnok 

Megyei Szervezetének szakmai közreműködésével kétezer kárpátaljai gazdálkodó jut 

vetőmaghoz. A szállítmányt Fodor Gusztáv református lelkipásztor egy hollandiai 

segélyszervezetnél szerezte be és juttatta el Kárpátaljára. A Nagydobronyi Magyar Házban 

Őrhidi László, a „Pro Agricultura Carpatika” Kárpátaljai Megyei Jótékonysági Alapítvány 

elnöke 960 gazda számára vette át a vetőmagokat tartalmazó egységcsomagokat. A tasakok 

kilenc fajta vetőmagot tartalmaznak, amelyek jó alapot biztosítanak a gazdáknak a 

veteményezéshez. Ezzel az ötletgazda célja megvalósult. A vetőmagokat napokon belül 

eljuttatják az érintett gazdákhoz. 

 

VIII. Kereszthódoló körmenet Beregszászban 
2024. március 5. – Kárpátalja.ma 

Négy év kihagyás után március 3-án ismét megszervezte a Beregszászi Magyar Görögkatolikus 

Esperesi Kerület a kereszthódoló vasárnapi körmenetet Beregszászban. Az elmúlt években a 

koronavírus-járvány, majd az ukrajnai háború nem tette lehetővé, hogy nagy tömeget vonzó 

egyházi rendezvényeket tartsanak Kárpátalján. Idén azonban a hatóságok hozzájárultak ahhoz, 

hogy a hagyományosan a nagyböjt harmadik vasárnapján megtartott kereszthódoló 

körmenetet megszervezzék a görögkatolikusok. Az esperesi kerület egyházközségeiből érkező 

mintegy 500 hívő a városi temető ravatalozója előtt gyülekezett a jelen lévő áldozópapokkal, s 

innen indult útjára a 12 stációból álló körmenet. Az egyes állomások között papok, 

papfeleségek, édesanyák, édesapák, nagyszülők, betegek, fiatalok, özvegyek, pedagógusok, 

egyháztanácstagok és egészségügyi dolgozók vitték a súlyos fakeresztet, miközben a hívek 

énekeltek. 

 

Ökoest Ungváron 
2024. március 5. – Karpat.in.ua 

Különböző országok vállalkozásai pénzt csinálnak a hulladékból. Ukrajnában is számos sikeres 

kezdeményezésből nőtt ki vállalkozás: papírfogkefe, lehullott levelekből készült papír, 

biológiailag lebomló és ehető csomagolás, kávézaccból készült edények, csészék és gyertyák, 
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napelem, amely egyben redőny is… Interaktív előadás formájában ilyen fejlesztésekről számolt 

be Anna Szabados, a Zöld Város civil szervezet vezetője egy ungvári ökoesten. Az „Együtt az 

ökológia hullámhosszán ökoest az Ungvári Nemzeti Egyetem Innovációs és Fejlesztési 

Központjának kezdeményezésére, a „Zöld Város” civil szervezettel, az Ifjú Földrajzosok 

Ukrajnai Szövetségével és a „Projektna, 3” újrahasznosító állomással közösen, a megyei katonai 

közigazgatás Oktatási, Ifjúsági és Sport Főosztályának támogatásával került megrendezésre. A 

találkozó lehetőség arra, hogy erősítse több diák és egyetemi dolgozó elkötelezettségét az 

ökokultúra iránt. 

  

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. március 5. – Kossuth Rádió 

 

Kárpátalja, Felvidék és Erdély után, megjelent a Kárpát-medencei magyar kisebbségjogi kalauz 

4. kötete Nemzetiségi jogok a Muravidéken címmel. A szerző, Varga Péter jogász, részletesen 

ismerteti a független Szlovénia elmúlt évtizedekben kialakított kisebbségvédelmi rendszerét, 

alapelveit. Hétfőn a kiadványt Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó és Horváth Ferenc a 

Szlovén Köztársaság országgyűlésének képviselője mutatta be.  

 

Nadstandard - az európai sztenderdek feletti. Ezt hallja évtizedek óta Szlovákiában a magyar 

és a többi szlovákiai nemzeti kisebbség, ha a kisebbségi jogok biztosításáról van szó. És ezt 

hallja a szlovák többség is. Így sokan hajlamosak is elhinni, hiszen tudjuk, a sokszor elismételt 

hazugság igazságnak tűnhet. A napokban, a köztársaságielnök-választási kampányban is 

felmerült a nemzeti kisebbségek jogainak szlovákiai, "átlagon felüli" biztosítása. De mi a 

valóság? A kérdésre Fiala Bútora János jogász, emberi és kisebbségi jogi szakértő válaszolt. 

 

Október elsején foglalták el állomáshelyüket a Kárpát-medencében szolgálatot teljesítő Petőfi 

Sándor Program ösztöndíjasai. Az erdélyi ösztöndíjasok a hétvégén szakmai találkozóra 

gyűltek össze Déván, ahol beszámoltak az eddigi feladataikról és tapasztalataikról. Az 

eseményen jelen volt Szilágyi Péter nemzetpolitikai helyettes államtitkár is. Vele beszélgetett 

munkatársunk. 

 

Magyar tannyelvű sportosztályt létesíthetnek Kalotaszentkirályon. A Kolozs megyei 

tanfelügyelőségen dolgozó magyar szakemberek most összesítik annak a felmérésnek az 
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adatait, amelyben arra keresték a választ, hogy van-e igény egy magyar tannyelvű sportosztály 

elindítására a községközpontban. Ha igen, akkor elképzelhető, hogy a 2025-2026-os tanévben 

magyar tannyelvű sportosztály jön létre Kalotaszentkirályon, mert a községben megvannak a 

működéshez szükséges feltételek, az infrastruktúra és a szakemberek terén is. A sportosztály 

létrehozásáról a Kolozs Megyei Magyar közoktatásért felelős főtanfelügyelő-helyettest, Kerekes 

Adelhaida-t kérdezte munkatársunk. 

 

80 éves Ágoston András, az első újabb kori délvidéki magyar érdekvédelmi szervezet, a 

történelmi VMDK alapító elnöke, majd a történelmi VMDK politikai örökösének számító 

Vajdasági Magyar Demokrata Párt vezetője. Temerini otthonában Ternovácz István látogatta 

meg hétfőn, születésnapján a 80 éves egykori politikust.   


